
16 روز بع�د از 
دنيا حيدري
   گزارش

شكست دوباره 
فولادي ه�اي 
خوزستان برابر پرس�پوليس در اين فصل از 
رقابت هاي ليگ برتر،  ورزشگاه سردار شهيد 
سليماني سيرجان ساعت 17:15 عصر امروز 
ميزبان قهرمان�ان ليگ و ج�ام حذفي فصل 

گذشته در قالب سوپرجام است. 
اين س��ومين مصاف دو تيم در طول رقابت هاي 
اين فصل اس��ت. فصلي كه با پي��روزي 3 بر يك 
پرس��پوليس برابر فولاد آغاز ش��د. بردي كه در 
نخس��تين ديدار دور برگش��ت نيز تكرار شد تا 
انگيزه هاي فولاد را در س��ومين رويارويي براي 
كسب برتري كه به بالا بردن جام منتهي مي شود 
بيشتر كند. هرچند شكست در بازي رفت به پاي 
ويسي نوشته شده و تنها باخت اين فصل نكونام 
مقابل مدافع عنوان قهرماني در مصاف دوم بهمن 
است. شكستي كه حالا سرخپوشان خوزستاني 
در سيرجان فرصت جبران آن را دارند. انتقامي كه 
در صورت اخذ آن، يك جام به پاي فولاد نوشته 
مي شود. تيمي كه چند سالي است در رقابت هاي 
ليگ برتر خوب نتيجه نمي گيرد، اما فصل گذشته 
با قهرماني در جام حذفي علاوه بر كس��ب جواز 
حضور در ليگ قهرمانان آسيا حريف پرسپوليس 
)قهرمان ليگ( در سوپرجام شد و امروز در مصاف 
قهرم��ان قهرمانان پنجه در پنج��ه ياران يحيي 

مي اندازد براي كسب جامي ديگر. 
نكونام دستش نسبت به بازي 16 روز پيش بازتر 
اس��ت. او در نقل و انتقالات زمس��تاني با جذب 
محمدرضا خلعتب��ري، آرش رضاون��د و عارف 
آقاسي از اس��تقلال در رفع و رجوع كردن نقاط 
ضعف تيمش برآمده اس��ت. تلاش��ي كه نكونام 
اميدوار اس��ت به واس��طه آن بتواند تغييري در 
جايگاه تيم��ش )رده دهم ج��دول( ايجاد كند. 
هدفي كه كسب پيروزي در سوپرجام به واسطه 
تقويت انگيزه و روحيه نفرات تيم مي تواند كمك 
شاياني به س��رمربي جوان فولادي ها براي نيل 
به هدفي كه در س��ر مي پروراند بكن��د، چراكه 
مهم ترين معضل نكونام جدايي برخي مهره هاي 
كليدي فولاد از جمله محس��ن فروزان، فرشاد 
احمدزاده، زبي��ر نيك نفس و عارف آقاس��ي در 
پي قطع همكاري كوتاه م��دت او با اين تيم بود. 
بازيكناني كه عدم حضورشان در اين فصل براي 
فولاد گران تمام شد، اما حالا نكونام اميدوار است 
تا رضاوند به عنوان يك بازيكن بازي س��از جاي 
فرش��اد احمدزاده را پر كند و در كنار خلعتبري 
باتجربه يك��ي از برگ هاي برنده سرخپوش��ان 

اهوازي برابر سرخپوشان تهراني باشد. 
پرسپوليس اما برخلاف حريف خود در سوپرجام 
ب��ا وجود آنك��ه اخب��ار پرتع��دادي در خصوص 
خواسته هاي س��رمربي براي جذب نفرات جديد 
به گوش مي رسد تنها موفق به جذب گوهري، گلر 

صنعت نفت شده است تا جاي خالي رادوشوويچ 
را پر كند، اما شايد مهم ترين مسئله سرخپوشان 
در مصاف امروز، نه ع��دم جذب نفرات جديد كه 
دلخوري  بازيكنان و كادر فني تيم از مس��ئولان 
باشگاه در خصوص پرداخت نكردن مطالبات اين 
فصل باشد كه علاوه بر اعتصاب بازيكنان، كار را 
حتي به استعفاي يحيي نيز كشاند. تصميمي كه 
اگرچه با تلاش مديريت باشگاه براي عملي كردن 
خواسته س��رمربي و يارانش ملغي شد، اما بدون 
شك تأثير مخربي در روحيه تيم دوم جدول در 
مصاف با فولاد گذاشته كه مي تواند حتي به كوتاه 
شدن دس��ت سرخپوش��ان از جام اين ديدار نيز 
بينجامد، خصوصاً كه يحيي نشان داده توان زيادي 
براي مديريت بحران در چنين شرايطي را ندارد 
و زمان مي برد تا خودش و تيمش را براي شروعي 
دوباره جمع و جور كند، آن هم در ش��رايطي كه 
اندك پرداختي انجام شده نيز نتوانسته بازيكنان 
را راضي كند تا شانس پرسپوليس براي هت تريك 
برابر فولاد افزايش يابد. از طرف ديگر يحيي نيز 
با اش��اره به اوضاع نابس��امان مالي تيم صراحتاً 
مي گويد با وجود بازگش��ت مجددش از شروطي 
كه داش��ته تنها قرارداد زمين تمرين بسته شده 
و هيچ يك از بازيكناني كه ليس��ت خريدشان را 
در نيم فص��ل داده بوده جذب نش��ده اند، چراكه 
باشگاه پولي در بساط ندارد براي خرج كردن در 
فصل نقل و انتقالات و همين كافيست تا سرمربي 

تيم نتواند تمام تمركزش را روي كسب قهرماني 
در سوپرجام بگذارد و اين بي شك به سود نكونام 

و فولاد است! 
با وجود اين اميد يحيي به اوضاع نابسامان فولاد 
در اي��ن فص��ل از رقابت هاي ليگ برتر اس��ت و 
آمار موفقي كه سرخپوش��ان برابر قهرمان فصل 
گذش��ته جام حذفي دارند. پرسپوليس در پنج 
مصاف گذش��ته خود براب��ر فولاد خوزس��تان 
هرگز تن به شكست نداده و در مقابل چهار برد 
پرس��پوليس، بهترين نتيجه اي كه فولاد كسب 
كرده، تساوي بدون گل در دور برگشت فصل قبل 
)هفته بيست و ششم( است. اما از آخرين گلزنان 
پرسپوليس به فولاد يحيي عيسي  آل كثير را به 
دليل مصدوميت از ناحيه رباط صليبي در اختيار 
ندارد. رضا اسدي، هافبك گرانقيمت سرخپوشان 
در فصل نق��ل و انتقالات تابس��تاني اما بار ديگر 
توانسته اعتماد سرمربي را به خود جلب كند و به 
تركيب تيم بازگردد تا يكي ديگر از شانس هاي 
سرخپوشان براي باز كردن دروازه فولادي باشد 
ك��ه در ازاي 12 گل به ثمر رس��انده اين فصل، 
14توپ از خط دروازه اش رد شده است، درست 
برخلاف پرسپوليس كه تنها با10گل خورده بعد 
از اس��تقلال و س��پاهان يكي از بهترين خطوط 
دفاعي ليگ را دارد، ام��ا برخلاف 22 گلي كه به 
ثمر رس��انده خط حمله زهرداري ن��دارد و جور 
ضعف مفرط خط دفاع تيم بر دوش ساير خطوط 

است. جدا از اين، يكي ديگر از دغدغه هاي يحيي، 
عدم آمادگي كامل ملي پوشان است، نفراتي كه 
از بين آنها تنها وحيد اميري ريكاوري شده است. 
اين در حالي است كه ميلاد سرلك با مصدوميت 
به جمع سرخپوشان بازگشته و فرشاد فرجي و 
مهدي ترابي هم كه تنها با تيم ملي تمرين كردند، 
نه بازي با دوري از ش��رايط مس��ابقه نمی توان 

حساب ويژه اي روي آنها باز كرد.
جواد نكونام كه فصل گذش��ته با عبور از تيم هاي 
مدعي سپاهان، ملوان و استقلال در مراحل پاياني 
جام حذفي به عن��وان قهرماني دس��ت يافت در 
بازگش��ت دوباره به جمع فولادي هاي خوزستان 
ب��راي اثب��ات توانمندي هاي خود چش��مش به 
قهرماني در سوپرجام اس��ت، خصوصاً كه مدعي 
اس��ت قطع همكاري ب��ا او به فولاد ضرب��ه  زده و 
هيچ چيز اندازه بالا بردن ج��ام در مصاف امروز با 
پرسپوليس نمي تواند اين ادعا را اثبات كند: »تنها 
تيم ايراني هستيم كه در چهار جام اين فصل حضور 
داشتيم و براي هر چهار جام زحمت كشيديم، پس 
حقمان است كه اين راه را با كسب قهرماني برابر 
پرس��پوليس در س��وپرجام ادامه دهيم. هرچند 
پيروزي برابر پرسپوليس كار ساده اي نيست، اما 
نشدني هم نيست، با تمركز روي اين تيم مي توان 
به عنوان تيم برنده و فاتح جام از ميدان خارج شد، 
خصوصاً كه با جذب نفرات جديد سعي در برطرف 

كردن نقاط ضعف خود داريم.«
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فريدون حسن

سعيد احمديان

اينتر بازي بزرگ را باخت

دلامادونيا به كام ميلان با ژيرو
دربي دلامادونيا شنبه شب با برتري ميلان به پايان رسيد. نتيجه اي كه شايد 
با توجه به قدرتنمايي اينتر در اين فصل از رقابت هاي سري آ كمتر كسي 
توقع آن را داشت. ميلان بازي بزرگ را برد و حالا پيولي و مردانش روي ابرها 
سير مي كنند. اختلاف آنها با صدر جدول و اينتر فقط يك امتياز است و اگر 
بتوانند اين روند را ادامه دهند، مي توانند اين فاصله را هم جبران كنند. با اين 
حال نبايد از اينتر زخم خورده هم به سادگي گذشت. آنها حالا براي جبران 

شكست در دربي هر حريفي را مقهور قدرت خود خواهند كرد. 
ميلان بازي را بسيار بد آغاز كرد و خوش شانس بود كه تا دقيقه 38 و پايان 
نيمه اول فقط يك بار دروازه اش باز ش��د. اينتر حداقل سه فرصت مسلم 
گلزني را از دست داد تا چوب اين فرصت سوزي ها را در نيمه دوم بخورد. 
نيمه دوم متعادل دنبال مي شد، اما درست در 15 دقيقه پاياني ابتكار عمل از 
دست مردان اينزاگي خارج شد و ميلان به فاصله چند دقيقه دو گل زد و در 
ميان بهت هواداران، بازيكنان و نيمكت نشينان اينتر فاتح دلامادونيا شد. 

   شكست دادن اينتر قدرتمند باعث غرور است
استفانو پيولي، سرمربي ميلان پس از كس��ب اين پيروزي بزرگ گفت: 
»كسب پيروزي در چنين ديداري، آن هم در مقابل اين اينتر قدرتمند باعث 
افتخار و غرور من است. ما در نيمه اول مرتكب اشتباهاتي در جريان مسابقه 
شديم و من احساس كردم در نيمه دوم به شادابي بيشتري در تركيب تيم 
نياز داريم. درست است كه اينتر در نيمه اول بهتر از ما عمل كرد، اما من 
جسارت بازيكنانم را مورد ستايش قرار مي دهم، زيرا آنها در بسياري از نقاط 
زمين بدون ترس با بازيكنان بزرگ تيم حريف روبه رو شدند. ما بهترين تيم 
سري آ، مدافع عنوان قهرماني و صدرنشين فعلي ليگ را شكست داديم، 
بنابراين خودمان را ثابت كرديم. درست است كه اينتر در نيمه اول بهتر بازي 
كرد، اما ميلان من خيلي شجاع است و از هيچ تيمي نمي ترسد. اينتر نيز در 
اوايل فصل به ما آسيب رسانده بود و امروز نيز ما دوباره با اشتباهات خود و 
پاس هاي ضعيف به آنها فرصت گلزني داديم. اينتر در نيمه دوم عقب نشيني 

كرد و با اين كار به ما اجازه دادند ابتكار عمل را در دست بگيريم.«
پيولي در خصوص ش��انس فتح اسكودتو هم خاطرنش��ان كرد: »من به 
بازيكنان گفتم بايد به خودمان ايمان داشته باشيم. هميشه موانع پيش رو 
براي افرادي كه به هدف خود باور و اعتقاد ندارند، غيرقابل عبور است. شايد 
بي مزه باشد، اما به خودم قول دادم اگر در اين بازي پيروز شويم، يك ماه 

سيگار توسكاني محبوبم را نكشم.«
   تاريخ سازي ژيرو

اما مرد اول دربي شنبه شب ايتاليا كس��ي نبود جز اوليويه ژيرو، مهاجم 
آث ميلان كه موفق شد برتري 75 دقيقه اي اينتر را با دو گل به سود ميلان 
تغيير دهد. او ابتدا با جاگيري خوب خود در محوطه جريمه، ضربه بلوكه شده 
دياز را تبديل به گل كرد و موفق به زدن گل تساوي ميلان شد، اما دقايقي 
بعد اوليويه ژيرو با چرخشي تماشايي و ضربه اي دقيق به گوشه دروازه، گل 
دوم روسونري را هم به ثمر رساند و يك تنه موقعيت كسب اين سه امتياز 
شيرين براي ميلان را فراهم آورد. گلزني ژيرو و پيروزي ميلان باعث شد 
ميلان براي اولين بار از ماه فوريه سال 2004 در دربي و در شرايطي كه از 
اينتر عقب افتاده بود، موفق به كسب پيروزي شود. همچنين اوليويه ژيرو، 
به اولين بازيكن فرانسوي تاريخ بدل شد كه در يك مسابقه سري آ مقابل 

اينتر دو بار موفق به گلزني شده است. 
   دربي درس سختي به ما داد

اما سيمونه اينزاگي، سرمربي اينتر كه بعد از مسابقه مي شد ناباوري از اين شكست 
را در نگاهش ديد با اشاره به اينكه غافلگير شده اند، گفت: »در 25 دقيقه پاياني ما 
نتوانستيم آنطور كه بايد باهوش عمل كنيم و كنترل كار را از دست داديم. مي دانيم 
كه اين شكستي دردناك است، اما تيم هاي قدرتمند بايد بتوانند اشتباهات خود را 
تجزيه و تحليل كنند. اگر 10 بار ديگر با ميلان بازي كنيم شايد يك مرتبه شكست 
بخوريم. همه ما مي دانيم كه دربي چقدر مهم است. ما مستحق باخت نبوديم، اما 
فوتبال همين است. اين يك درس سخت است، اما درس ارزشمندي است كه ما 
را مصمم تر مي كند تا ديگر در اين موقعيت قرار نگيريم،  اين فوتبال است. ما از هر 

نظر مسلط بوديم، اما در پايان باهوش عمل نكرديم.«

هت تريك پرسپوليس- فولاد، اين بار سوپرجام

بيرو تماشاگر»بيرو«!دوئل قهرمانانه
عليرضا بيرانوند كه به دليل بيماري كرونا و همچنين بازي هاي تيم ملي فوتبال 
موفق نشده بود فيلم »بيرو« را ببيند، شنبه شب در يكي از سينماهاي تهران 
به تماشاي فيلم نشست، فيلمي به كارگرداني مرتضي  علي عباس ميرزايي و 
تهيه كنندگي مجيد برزگر كه درباره دوران كودكي تا اوج بيرانوند، دروازبان 
تيم ملي فوتبال ايران ساخته شده و به عنوان فيلم افتتاحيه چهلمين دوره 
جشنواره فيلم فجر به نمايش درآمده است. بيرانوند بعد از تماشاي اين فيلم 
گفت: »زحمت زيادي براي ساخت اين فيلم كشيده شده و بسيار به زندگي 
واقعي من نزديك است. به نظرم مخاطب اصلي اين فيلم نوجوانان و جواناني 
هستند كه به هدف خود فكر مي كنند و اميدوارم بعد از تماشاي اين فيلم، 
تلاش و انگيزه خودشان را براي رسيدن به هدف شان جدي تر دنبال كنند و 

همه حرف فيلم اين است كه هرگز دست از تلاش برندارند.«

همكاري ورزشي ايران و چين
وزير ورزش و جوانان در ادامه س��فر خود به چين با وزير ورزش چين ديدار 
و گفت و گو كرد. سيدحميد سجادي درباره اين جلسه گفت: »در اين ديدار 
رس��ماً از ايش��ان دعوت كرديم كه به اتفاق ديگر همكاران شان براي شروع 
همكاري هاي 25 ساله به ايران س��فر كنند. هدف ما اين است كه در كنار 
عرصه هاي ديگر اين تفاهمنامه، ورزش نيز بتواند همكاري هاي مشترك خود 
را با كشور چين شروع كند. قرار شد در يكسري از رشته ها كه ايران توانمند 
است به چين كمك كند و در رشته هايي كه چين توانمندي دارد براي توسعه 
آن رشته به ايران كمك كند.« سجادي با اشاره به صحبت هاي وزير ورزش 
چين در اين ديدار گفت: »وي اين قول را داد كه صنعتگران و توليدكنندگان 
ورزشي چيني از كشور ما بازديد داشته باشند و در توليد صنايع و تجهيزات 
ورزشي به ايران كمك كنند و در ساخت و سازها نيز مشاركت داشته  باشند.«

كرونا در اردوي تيم بسكتبال
ملي پوشان تيم ملي بسكتبال ايران به منظور شروع اردو و حضور در تمرينات 
جهت آماده سازي براي بازي هاي انتخابي پنجره دوم جام جهاني تست كرونا 
دادند كه جواب تست دو تن از آنها مثبت شد. طبق خبرهاي رسيده جواب تست 
PCR ارسلان كاظمي و سجاد مشايخي دو ملي پوش تيم ذوب آهن اصفهان 
مثبت بوده است. پيش از اين نيز تست كروناي بهنام يخچالي، لژيونر بسكتبال 
ايران در بوندس ليگای آلمان مثبت شده بود كه به اين ترتيب تعداد كرونايي هاي 
تيم ملي به سه بازيكن افزايش يافت. تيم ملي بس��كتبال ايران در پنجره دوم 
انتخابي جام جهاني 2023 با ميزباني تهران روز پنج شنبه پنجم اسفند به مصاف 
تيم قزاقستان می رود و يك شنبه هشتم اسفند هم مقابل سوريه قرار می گيرد.

اميدوارم قهرمانان خوبي تحويل جامعه بدهيم

هندبال ايران به رقابت با بزرگان نياز دارد
جدايي مانوئل فرناندز، سرمربي اسپانيايي تيم ملي هندبال، آن هم بعد       خبر
از صعود ايران به مسابقات جهاني با حاش��يه هاي زيادي همراه بود، 
حاشيه هايي كه حالا »پرفسور« به بخشي از آنها پاسخ داده است. فرناندز مي گويد: »من در حسن نيت 
فدراسيون و اينكه براي رفع نيازها تلاش مي كند شكی ندارم، اما وقتي كه نمي تواند كمبودها و مسائل 
موجود را پوشش دهد، به آن كمك نمي شود. مشكلات اقتصادي وجود دارد و من اين شرايط و كاستي ها 
را می بينم و فكر مي كنم كه ادامه دار هم خواهد بود، پس بهترين كار برگشت به خانه است. هميشه 
گفته ام ايران بازيكنان خوبي دارد كه مطمئناً به موفقيت دست پيدا مي كنند. تيم ايران در سطح آسيا 
نشان داد كه مي تواند با تمام كشورهاي آسيايي بجنگد، فقط پايين تر از قطر و بحرينی است كه تجربه 
بين المللي بيشتري دارند. با توجه به نظر و تجربه ام، تيم ايران تنها زماني بهبود مي يابد كه از چهارچوب 
كنوني خارج شود. آنها نياز به رقابت و مبارزه با تيم هاي قدرتمند در بازي هاي دوستانه و رسمي دارند.«

 روز جمعه براي امان الله پاپي يك 
ماني سعيدي
      بازتاب

روز وي��ژه بود، مدال آور رش��ته 
پرتاب نيزه پارالمپيك و پاراجهاني 
كه در آخرين رقابتش در توكيو توانست مدال نقره را براي ايران به 
ارمغان بياورد. اين قهرمان خوزس��تاني روز جمع��ه مدال نقره 
مس��ابقات پاراجهاني 201۹ خود را به خانواده ش��هيد قرباني از 
شهدای مدافع حرم تقديم كرد. پاپي در گفت وگو با »جوان« درباره 
تقديم مدالش به يكي از ش��هداي مدافع ح��رم اينطور توضيح 
مي دهد: »شهيد قرباني از رزمندگان و جانبازان هشت سال دفاع 
مقدس بودند كه در حوزه مديريت ورزش هم در استان خوزستان 
كارنامه باارزشي داشتند. اين شهيد بزرگوار از همشهريان من و 
اهل انديمشك و از جانبازان هشت سال دفاع مقدس بودند كه از 
14 سالگي در جبهه ها حضور داشتند و يكي از فرماندهان در دفاع 
از حريم اهل بيت در سوريه بودند. به خاطر همين شناختي كه از 
ايشان داشتم مدال نقره پاراجهانی 201۹ را به اين شهيد تقديم 

كردم.« پاپي معتقد است كه كمترين كار را در برابر كار بزرگ شهدا 
انجام داده است: »شهدا و رزمندگاني كه از خاك كشورمان دفاع 
مي كنند و اجازه نداده اند يك وجب از اين خاك كم شود، قهرمانان 
واقعي هستند و مدالي كه من تقديم كردم كوچك ترين كاري بود 
كه در برابر كار بزرگ شهيدان، مي توانستم انجام بدهم. در مراسمي 
كه مدال را تقديم كردم، فرزند شهيد استقبال كردند و خوشحال 
شدند و حتي پس از آن به من گفتند كه دوست دارند اين مدال را 
به من برگردانند، اما من گفتم كه مي خواهم اين مدال پيش خانواده 
شما به يادگار بماند. پسرشان به من گفتند كه خوشحالم كه چنين 
بينشي داشتي و اين حركت را انجام دادي.« پاپي صحبت هايش را 
اينطور به پايان رساند: »خانواده شهيد قرباني ورزشي هستند و 
بيگانه با ورزش نيستند. شهيد قرباني سال ها رئيس هيئت فوتبال 
شهرستان انديمشك بودند و مديريت تيم يادآوران دوكوهه و يك 
مدرسه فوتبال را نيز برعهده داش��تند و پسرشان هم در عرصه 

فعاليت هاي ورزشي حضور دارد.«

پاپي پس از اهداي مدال به شهيد مدافع حرم:
 مقابل بزرگي شهدا 

كمترين كار را انجام دادم

حسن يزداني نيازي به معرفي ندارد، قهرمان 
حامد قهرماني

    چهره
كش��تي اي��ران و جه��ان هرچه بيش��تر 
افتخارآفريني و موفقيت كس��ب مي كند، 
مردم داريش هم بيشتر مي شود. پهلوان كشورمان اين روزها مشغول ساخت 
كمپ تمريني براي استعداديابي در جويبار است، كمپي كه فعلاً قرار است 
كارش را با كشتي آغاز كند، ولي رشته هاي ديگر را هم پوشش خواهد داد. 
كمپي كه ظاهراً در زمين اهدا شده به يزداني احداث شده و با 
هزينه شخصي او در حال كامل شدن است. يزداني مي گويد: 
»اين يك مجموعه ورزشي و كمپ تمريني است كه در 
چند رشته فعال خواهد بود و فاز به فاز به بهره برداري 
مي رسد. فعلًا سالن كش��تي راه اندازي شده است. اگر 
پروانه بهره برداري بدهند كشتي گيران تمرينات شان 
را شروع مي كنند. وظيفه ام به عنوان ورزشكار اين بود 
كه قدمي براي كشتي و ورزش استانم بردارم. اميدوارم 
قهرمانان خوبي را تحويل جامعه بدهيم. من با هزينه 
شخصي خودم اين كار را انجام داده ام و هيچ حمايتي 
هم نش��ده ام. داخل سالن فقط تش��ك وجود دارد، 
دوس��ت دارم امكانات ديگري هم در س��الن داشته 
باشيم كه اينجا به آكادمي استعداديابي تبديل شود. 
اگر حمايت شويم، كمپي خواهيم داشت كه قهرمانان 
مستعد در آن شناسايي خواهند شد. علاوه بر كشتي 
در رشته هايی از جمله قايقراني و فوتسال هم فعاليت 

مي كنيم و فاز به فاز جلو مي رويم.«

سر نترس ورزش را بالا مي برد
مانوئل فرناندز اسپانيايي كه پس از پايان مسابقات قهرماني آسيا از تيم 
ملي هندبال كنار رفت، ديروز در مصاحبه با يكي از خبرگزاري ها، براي 
پيشرفت هندبال و رسيدن به سطحي بالاتر راهكاري را پيشنهاد داده 
كه نمونه آن را نيز قبلًا در ورزش ايران ديده ايم. فرناندز گفته است اگر 
مي خواهيد پيشرفت كنيد بايد با تيم هاي قدرتمند بازي كنيد، همان 
نسخه اي كه ابتداي دهه ۹0 خوليو ولاسكو براي واليبال ايران پيچيد و 

خروجي آن جهش موشكي واليبال بود. 
ولاس��كو در حالي به ايران آمد كه يكي از مهم تري��ن برنامه هايش بازي با 
تيم هاي قوي و سطح اول جهان بود. او همواره تأكيد مي كرد اگر مي خواهيد 
تيمتان به سطح بالاتري برسد و بازيكنانتان آبديده تر و باتجربه تر شوند بايد 
تن شان به تن بهترين هاي دنيا بخورد تا ترس شان بريزيد و بتوانند با تجربه اي 
كه به دست مي آوردند، استعدادشان را به رخ بقيه بكشند. چنين رويكردي 
سبب شد واليبال ايران با ولاسكو در مصاف با بزرگ ترين تيم هاي واليبال دنيا 

كه پيش از آن رويارويي با آنها تنها يك رؤيا بود، با تجربه و با تجربه تر شود. 
نتيجه چنين برنامه اي در واليبال همه را شگفت زده كرد، واليبال ايران 
در كمتر از سه سال از يك تيم درجه 2 آسيايي به يكي از تيم هاي مدعي 
در دنيا تبديل و با عبور از س��طح قاره كهن، به جم��ع 10 تيم برتر دنيا 
اضافه شد. يكي از فاكتورهاي چنين موفقيت بزرگي، رقابت با تيم هاي 
بزرگ بود، واليبال با تيم هاي ب��زرگ بازي و بازی كرد تا تبديل به يكي 
از تيم هاي بزرگ و قابل احترام در واليبال دنيا شد. ولاسكو شاگردانش 
را در سخت ترين شرايط و بازي با قدرتمندترين تيم ها محك زد تا آنها 
بتوانند پس از يك مدت كوتاه در واليبال دنيا بزرگي كنند و به س��طح 
شگفت انگيزي برسند، به طوري كه ديگر كمتر كسي از شكست دادن 
غول هاي واليبال مانند بزريل و ايتاليا هيجان زده مي شد و با بالا رفتن 
توقعات از تيم ملي واليبال حتي كار به جايي رسيده بود كه شكست برابر 
تيم هاي اسم و رسم دار هم براي هواداران قابل قبول نبود و آنها انتظار 

داشتند كه همواره ايران بتواند برنده بازي هاي بزرگ باشد!
البته اگرچه اين انتظار نامعقولي بود، اما انتظارها با توجه به پيشرفت واليبال 
و تنه به تنه شدن با تيم هاي بزرگ به جايي رسيد كه حتي شكست مقابل 
برزيل و ايتاليا هم پذيرفتني نبود. رسيدن به چنين سطحي در واليبال دنيا، 
همانطور كه اشاره شد، يكي از فاكتورهاي آن نترسيدن از بازي با تيم هاي 

مطرح و صاحب سبك بود كه باعث شد واليبال رشد كند. 
البته در ورزش ايران نمونه هاي ديگري هم داشته ايم كه برخلاف رويكرد 
ولاسكو در واليبال بوده اس��ت و مربيان از بازي با تيم هاي بزرگ اجتناب 
كرده اند. واهمه از رويارويي با تيم هاي قدرتمند در برخي رشته ها سبب شده 
نتوانيم از سطح آسيا بالاتر برويم و نتايج خيره كننده اي را ثبت كنيم. نمونه 
آن فوتبال بود كه كارلوس كي روش، س��رمربي پرتغالي برخلاف ولاسكو، 
اعتقادي به بازي با تيم هاي بزرگ نداشت و معتقد بود شكست هاي سنگين 
برابر تيم هايي كه در سطح اول فوتبال دنيا هستند، هيچ دستاوردي براي 
فوتبال ايران ندارد. به همين خاطر هم در مدت نزديك به هشت سال حضور 
در ايران، تيم ملي فوتبال كمتر بازي تداركاتي با تيم هاي بزرگ داشت. چنين 
رويكردي هم باعث شد فوتبال برخلاف واليبال با تمام نتايج قابل توجهي كه 

در سطح آسيا با كي روش به دست آورد از سطح آسيا بالاتر نرود. 
حالا پس از تجربه ولاس��كو و كي روش، فرناندز اس��پانيايي كه هندبال با 
او توانست هفته گذش��ته در قهرماني آسيا، سهميه جهاني را كسب كند 
براي پيشرفت اين رشته همان راهي را پيشنهاد داده كه واليبال با ولاسكو 
رفت. پيشنهادي كه در ورزش ايران امتحان خود را پس داده است و به نظر 
مي رسد در پيش گرفتن چنين برنامه اي مي تواند نه تنها براي هندبال، بلكه 
در ساير رشته ها هم خروجي قابل توجهي داش��ته باشد. اگرچه رقابت با 
تيم هاي بزرگ نياز به بودجه كافي دارد و بايد مسئولان فدراسيون ها در اين 
زمينه علاوه بر گرفتن ارتباطات بين المللي، منابع مالي لازم را فراهم كنند 
اما آورده چنين رقابت ها و ميدان هاي تداركاتي فراتر از هزينه هايي است كه 

مي كنيم و سود آن در جيب ورزش مي رود.

ورزشی

دهه فجر 1400

نمره قبولي ورزش بعد از انقلاب 
كس��ب مدال ه��ا، عنوان ه��ا و 
قهرماني هاي متعدد در رشته هاي 
مختلف نشان از دستاوردهاي خوب 
ورزش ايران بعد از انقلاب اسلامي 
دارد. ورزش��ي كه البته دوره هاي 
بسيار سختي را در آغاز كار پشت 
سر گذاشت، چراكه بلافاصله بعد از 
انقلاب شاهد جنگ تحميلي بوديم 
و همين مسئله كار را در بسياري از 
موارد سخت كرد. با وجود اين توجه به ورزش توانست پيشرفت هاي 
چش��مگيري را به دنبال داش��ته باش��د كه يكي از مهم ترين آن 
به زعم من حضور پرافتخار بانوان است كه در رشته هاي مختلف 
موفقيت هاي قابل توجهي را به دس��ت آورده اند و اين نش��ان از 
چشم انداز وس��يعي در ورزش ايران دارد كه در مسير پيشرفت و 
توسعه گام برمي دارد. البته كس��ب موفقيت در رشته هايي چون 
فوتبال و كشتي با توجه به قدمتي كه داشتيم شايد طبيعي بود، اما 
در طول اين سال ها ورزش ايران شاهد موفقيت هاي قابل توجهي 
در رشته هاي مختلف از جمله واليبال، وزنه برداري، فوتسال، كاراته، 
تكواندو، شطرنج و ورزش بانوان بوده كه اينها همه دستاوردهاي 
مهم بعد از انقلاب اس��ت. نبايد فراموش كرد كه نيروي انساني و 
استعدادهاي ورزشي در ايران همواره از ساختار جلوتر بوده است 
و در صورت همگام شدن ساختارها با استعدادهاي پرتعداد و قابل 
توجه مي توان به مراتب شاهد موفقيت هاي بيشتر و بيشتر در ورزش 
كشور بود. اگرچه ورزش ايران هنوز هم از ورزش دنيا عقب تر است، 
اما كسب افتخاراتي چون طلاي المپيك در تيراندازي و نظير آن 
نشان از توانمندي هاي بالاي ورزش كشور دارد كه توجه به آن بعد از 
انقلاب باعث شكوفايي چشمگيري در اين زمينه شده است. توجهي 
كه بايد به مراتب بيشتر و اصولي تر باشد تا موفقيت هاي بيشتري 
را به تصوير بكشد. البته به حرف ساده است، اما موفقيت هاي امروز 
و دستاوردهاي ورزش بعد از انقلاب نشان مي دهد كه توجه و كار 

اصولي در اين زمينه مي تواند افتخارات نابي را در پي داشته باشد.

وحيد شمسايي

سرمربي تيم ملي فوتسال
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